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Z vašich ohlasov   
 

Vážení členovia redakčnej rady, 
s potešením konštatujem, že i v obci Banka je konečne niečo také 
ako je „Hlásnik obce Banka“. 
Myslím si, že taká veľká obec si to už dávno zaslúžila. Už ako 
poslanec obecného zastupiteľstva pri znovuobnovení obce Banka 
som zastával názor, že by bolo veľmi potrebné vydávať noviny, 
alebo informačný leták, v ktorom by boli občania čiastočne 
informovaní o živote v obci Banka, ako i o práci poslancov 
zastupiteľstva, ktorí boli zvolení. Bohužiaľ som nenašiel 
u niektorých kolegov pochopenie, tak ako i záujem u bývalého 
starostu p. Chalása, pri obnove obecného rozhlasu, hoci už vtedy 
som ponúkal spoluprácu pri zabezpečovaní rozhlasovej aparatúry. 
   Verím, že v budúcnosti bude v našom Hlásniku   viac 
pozitívnych správ ako negatívnych. Veď sú v obci aj pozoruhodné 
veci, aj udalosti, o ktorých sa dá veľa dobrého napísať. 
   Zároveň sa touto cestou chcem spýtať p. starostu Ing. Janečka 
na časový horizont začatia prác na kanalizácii v uliciach Inovecká, 
Karpatská atď, aj keď mi je jasné, že všetko sa odvíja od finančných 
prostriedkov, ktorých nie je nadostač. 
   Ďalej mi dovoľte, aby som vyjadril i ja svoj názor na jazykové 
okienko. Ako radový občan Banky vyjadrujem tiež svoj nesúhlas 
s názorom, že výraz Bančiansky je správne, aj keď je to odvodené 
ako píšete od prídavného mena. Veľakrát sa mýlia i jazykovedci. 
   Zároveň mi dovoľte, aby som Vám touto cestou poprial vo vašej 
záslužnej práci veľa úspechov ako i trpezlivosti a času na zvyšovaní 
úrovne nášho Hlásnika.  

   S pozdravom                                                                                               
Ing. Michal Rusnák 

 
 

Od starostu obce sme obdržali nasledovné stanovisko: Pán Ing. 
Michal Rusnák sa pýtal na časový horizont začatia prác na 
dobudovaní kanalizácie v obci Banka. 
Ako som už niekoľkokrát informoval občanov, dobudovanie 
kanalizácie v našej obci bude financované z prostriedkov  EÚ- 
predvstupového fondu ISPA. Projekt bude v Piešťanskom 
mikroregióne (Piešťany, Banka, Moravany)  zastrešovať  Trnavská 
vodárenská spoločnosť a.s., ktorá bude i vyhlasovateľom tendra na 
dodávku prác. Po schválení projektu "ISPA" v Bruseli a  pri 
optimálnom časovom zvládnutí  všetkých prípravných  úloh  
môžeme  predpokladať možný  začiatok prác na kanalizácii v našej 
obci  koncom roka 2005. 
 
Pozn. redakcie: Prosíme čitateľov, ktorí nám píšu svoje 
príspevky, aby ich písali čo najkratšie a najvýstižnejšie, 
nakoľko sme obmedzení malou plochou na uverejnenie. V 
prípade rozsiahlejších príspevkov si vyhradzujeme právo na 
uverejnenie iba najdôležitejších častí. Za porozumenie 
ďakujeme. 

Bezpečnosť nadovšetko 
   Chcem upozorniť na pripomienky chodcov, ale aj cyklistov, ktorí 
používajú chodník pod úrovňou hlavnej cesty pod Červenou vežou po 
penzión Benátky. 
    Už samotný prechod z hlavnej cesty na chodník je komplikovaný. Nie je 
tam vlastne žiadne prepojenie na tento chodník. Ruší ho odbočka do  
kúpeľov a časť hlavnej cesty. 
   Všetci, čo chodník používajú na cestu do  Piešťan a späť, sú si vedomí 
toho, že použiť namiesto chodníka hlavnú cestu je dosť  veľké riziko. Cesta 
je úzka,  pre chodcov takmer nepoužiteľná . Taktiež cyklisti riskujú kolíziu 
s takmer neprerušeným konvojom  áut, hlavne v ranných a popoludňajších 
hodinách. 
  Vzhľadom k tomu, že do práce v Piešťanoch dochádza veľa obyvateľov  
Banky, bolo by potrebné, aby obecné zastupiteľstvo urobilo v tejto veci 
opatrenia. 
    Spomínaný chodník je v súčasnej dobe veľmi úzky, na niektorých 
miestach až tak, že menej obratným hrozí zosuv až po vodu odtokového 
ramena. V zimnom období, keď napadne viac snehu, je situácia priam 
kritická. Chodník je zasypaný snehom, hlavná cesta zúžená, pretože po jej 
okrajoch je odhrnutý sneh. Po zotmení nie je chodník ani cesta dostatočne 
osvetlená.  
      Navrhujem vybudovať pozdĺž celého chodníka betónový múrik, aspoň 
do výšky  50 cm, ktorý by zamedzil zosuvu pôdy od cesty. Aj zo strany 
obtokového ramena by bol vhodný múrik. Celý chodník tým rozšíriť aspoň 
na šírku dvoch pohodlne sa stretajúcich chodcov. Chodník samozrejme  
celoročne udržovať . 
  Myslím si, že občania obce Banka si pre bezpečnosť chodcov a cyklistov 
túto úpravu právom zaslúžia. Nehovoriac o estetickom vzhľade celej 
komunikácie. 

-ba- 
Odpoveď starostu obce Ing. Janečka: Problémom  dopravy a s tým 
súvisiacou  bezpečnosťou   chodcov  a  cyklistov  pod Červenou vežou sa 
zaoberali kompetentní už pred  takmer  dvadsiatimi rokmi, o čom svedčí  v 
roku  1985 vypracovaná projektová dokumentácia na rekonštrukciu cesty a 
chodníka pod Červenou Vežou.  Na škodu občanov našej obce ako i širokej 
motoristickej verejnosti tento projekt neuzrel svetlo sveta dodnes. 
   K návrhu nášho čitateľa - vybudovať betónové oporné múriky po oboch 
stranách chodníka a chodník tým i rozšíriť - môžem iba prisľúbiť ,že  
návrhom sa budeme zaoberať a budeme hľadať i ďalšie možné  riešenia. O  
spoluprácu  požiadame i Slovenskú   správu   ciest  Trnava,   nakoľko  
chodník sa nachádza v ochrannom pásme cesty  II. triedy. 

 

Pozývame všetkých občanov - deti, mládež i dospelých 
na  

Slávnostné rozsvietenie 
VIANOČNÉHO  STROMČEKA 

pred kostolom 
 

vo  Štvrtok  4. decembra 2003 o  16,40 hod.  /po sv. omši/.   
za účasti Bananskej dychovej hudby 

PRÍDE AJ  MIKULÁŠ ! 

 
 
 
   
 V treťom kole mestskej kolkárskej ligy 
sa mužstvo Banky stretlo s Bytovým 
podnikom mesta Piešťany. V tomto 
zápase vyhrala Banka pomerom 
zvalených kolkov 930 ku 919. Výkony 
jednotlivých hráčov: Mjartan 262, 
Ďuriš 237, Škrabák 234, Hubinský 197. 
   Vo 4. kole dňa 21.11.2003 zohrá 
Banka zápas s FKM o 17.00 hod . 

 
 
 
 

   Tabuľka po 3. kole: 
1. Dompek         3   3   0   0     6 
2. FKM              3   3   0   0     6 
3. Povodie I.      3   2   0   1     4 
4. Banka            3   2   0   1     4 
5. Rouzz            3   1   0   2     2 
6. Byt. podnik    3   1   0   2     2  
7. Povodie II.     2   0   0   3     0 
8. K+K               2   0   0   3     0 

Škrabák 

MKL 2003-2004 

šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šport*šp

P o z v á n k a 
Strosta obce pozýva všetkých dôchodcov na 

 

TRADIČNÉ POSEDENIE 
do kultúrneho domu 

 

dňa 4. decembra 2003 o 17.00 hod. 
 

O dobrú náladu sa postará dychová hudba a žiaci ZŠ.  

HELLOWEEN  v škole 

POĎAKOVANIE  
Starosta obce ďakuje v mene všetkých občanov členom Bananskej 
dychovej hudby, ktorá už tradične hrala v Deň pamiatky zosnulých na 
miestnom cintoríne. O to viac občanov sa v túto hodinu zišlo pri 
hroboch svojich blízkych zosnulých. Sme  radi, že táto tradícia v obci 
nezaniká a naša dychovka nás sprevádza i počas tohto sviatku.                          

 

              ROČNÍK  I.                                                                 ČÍSLO 10                                                            NOVEMBER  2003 

R ok sa schádza s rokom. Blíži sa čas, keď aj terajší urobí ešte zopár 
krokov ku svojmu koncu. Nastáva obdobie krátkych dní a dlhých 

nocí. Poďme si zalistovať v „knihe tradícií“ – zaspomínajme si na 
zvyky, obyčaje, povery a pranostiky, aké sa tradovali v našom regióne. 
    Za dlhých zimných večerov sa „drápalo“ perie, rozprávali sa 
všelijaké strašidelné príbehy o duchoch a zlých vílach, ľudia si 
zaspievali, zažartovali, dávali si hádanky – trávili spolu viac času 
a vedeli sa dobre zabaviť aj 
sami. 
    Naši predkovia boli 
v ä č š i n o u  r o ľ n í c i . 
Rozl ičné „ochranné“ 
praktiky sa začínali už 
v deň sv. Martina, ktorý je 
patrónom nášho kostola. 
V tento deň chodievali 
pastieri po domácnostiach so zelenou vetvičkou 
a pekným vinšom. Vetvička bola symbolom zdravia 
a hojnosti. Sv. Martin prichádza na bielom koni – 
zvyčajne padal prvý sneh.  
     Na Katarínu zasa pastieri trúbením a práskaním 
bičov „vyháňali strigy“ z dediny. Zo skúseností našich 
predkov sa zachovalo: Katarína na ľade, Vianoce na 
blate. Bohužiaľ posledné roky by sme túto pranostiku 
mohli upraviť na: Katarína na blate i Vianoce na 
blate. V súvislosti s globálnym otepľovaním už len 
málokedy zažijeme také Vianoce, aké zažívali naši 
predkovia. 
     Asi od 11. storočia sa zachováva štvortýždňové 
obdobie pred Štedrým dňom – obdobie očakávania príchodu 
Spasiteľa – advent. Počas adventu boli zakázané zábavy, tanec i spev. 
Ľudia sa mali postiť. Od 19. storočia sa v nemeckých krajinách traduje 
adventný veniec. Pôvodne mal viac sviečok ako dnešný – ozdobený 
štyrmi sviečkami. 
     Adventný čas sa začína na sv.Ondreja – vtedy sa zapáli 1. sviečka. 
Sv. Ondrej bol považovaný za patróna neviest. V tento deň sa dievčatá 

súce na vydaj všelijako snažili dozvedieť, kto bude ich nastávajúci. 
Varievali sa halušky s menami mládencov. Beda, ak prvá vyšla haluška 
prázdna – bez mena. Znamenalo to, že sa dievča nevydá. V niektorých 
oblastiach na Ondreja „liali olovo“. Na lyžici sa nad plameňom roztopil 
kúsok olova, ktoré sa kvapkalo cez ucho kľúča do vody. Tvar 
stuhnutého olova určoval, čo ktoré dievča čaká. Tie najsmelšie sa 
vybrali o polnoci pobúchať na kurín. Ak sa ozval kohút, predpovedala 

sa dievčaťu do roka 
svadba, ak sliepka, malo 
zostať „na ocot“. 
     V deň sv. Barbory si 
ľudia  odrezávali vetvičky 
čerešní, aby im do Vianoc 
rozkvitli. 
     Pred sv. Mikulášom sa 
zapálila 2. adventná 

sviečka. Sv. Mikuláš nosí dobrým deťom darčeky 
dodnes. Niekedy ho môžeme vidieť v spoločnosti čerta, 
ako dobrým deťom rozdávajú sladkosti a neposlušné 
straší čert rinčaním reťaze. Inokedy ho nevidno, iba vo 
vyčistených čižmičkách si deti nájdu cukríky, darčeky, 
ale aj varešky, uhlie alebo zemiak, ak neboli dobré 
a poslušné. 
     Pred sv. Luciou sa zapaľuje 3. adventná sviečka. Dni 
od Lucie do Vianoc boli považované za tajomné. Každý 
z 12 dní tohto obdobia predstavuje počasie 1 mesiac z 
budúceho roku. Na Luciu chodievali dievčatá zahalené 
do bielych plachiet po domoch „vymetať kúty“, aby boli 
všetci zdraví. V ich prítomnosti nikto nesmel hovoriť, 

inak ho vyplatili metlou alebo husími krídlami. 
     Posledný týždeň pred Vianocami sa zapálila 4. adventná sviečka. 
Kedysi malí chlapci roznášali po dedine oblátky, ktoré napiekol 
učiteľ – rechtor. To už bola predzvesť blížiacich sa Vianoc. Ľudia 
nemali takú hojnosť, aká je dnes. Najväčšie čaro týchto dní spočívalo 
v pokoji, láske a porozumení. 

-hh- 

Úspešné podujatie Helloween usporiadali žiaci 8. ročníka pre svojich 
spolužiakov. Okrem dobrej zábavy videli súťaž o najkrajšiu tekvicu. Na 1. mieste 
sa umiestnil J. Moravčík, 6.tr. s párikom vyrezávaných a maľovaných tekvíc, na 
2. mieste V. Geschwantnerová ,6.tr. s tekvicou v klobúku a 3. miesto L. Vittek, 8.
tr. s párom vyrezávaných veľkých tekvíc. Víťazi dostali sladkú odmenu. 

Od adventu do Vianoc  
každá noc má svoju moc 



 

Obecný úrad informuje 
Dňa 14.11.2003 o 16.00 hod. sa konalo IX. riadne zasadnutie obecného zastupiteľstva. 
Obecné zastupiteľstvo prerokovalo: 
• stratégiu  rozvoja obce Banka ako súčasti  mikroregiónu  "Piešťany - Banka -Moravany " za účasti koordinátora projektu  

Ing. Viktora Nižňanského, 
• súčasný stav spracovania Územného plánu obce Banka, (podnety občanov k spracovaniu boli postúpené spracovateľovi, ktorý  

po zapracovaní pripomienok do konceptu ÚP obce a vypracovaní stanovísk, predloží koncept na prerokovanie obecnému 
zastupiteľstvu a následne na verejnú diskusiu), 

• vypracovanie projektovej dokumentácie pre rozšírenie vodovodu ulíc Podhorská, Inovecká, Bananská s cieľom získať 
prostriedky na realizáciu z  dotačných titulov Ministerstva životného prostredia  a projektovej dokumentácie na  rekonštrukciu 
miestnych komunikácií, na ktoré  bude možné získať   prostriedky  prostredníctvom  grantu  zo štrukturálnych fondov EÚ, 

• žiadosti o odpredaj pozemkov  hotelov CK Pressburg, hotela Sergio a p. Pospíšilovej, 
• žiadosti o výmenu pozemkov - p. Rudolfa Mareka a p. Kataríny  Marekovej. 
Obecné zastupiteľstvo schválilo: 
• zakúpenie integrovaného informačného  systému MIS pre potreby obecného úradu, 
• smernice pre nákup tovaru a služieb do 250 000 Sk a prác do 500 000 Sk v zmysle zákona o verejnom obstarávaní č. 263 Z.z. 

pre  tzv. podprahovú metódu s nižšou cenou, 
• odkúpenie vlastníckych  podielov  na parcele  č. 55 a 56  k.u. Banka   do vlastníctva obce, 
• sprevádzkovanie osvetlenia okolo Vápenického potoka. 
Obecné zastupiteľstvo zobralo na vedomie : 
• informáciu o vyhlásení verejnej súťaže na výstavbu dvoch nájomných osembytoviek, 
• podanie dvoch žiadostí  o poskytnutie   dotácie na realizáciu projektov v roku 2004 :  - "Vybudovanie viacúčelového 

basketbalového ihriska  na ZŠ v Banke " , "Rekonštrukcia a modernizácia kabín na futbalovom ihrisku" z prostriedkov 
Ministerstva  školstva Slovenskej republiky- Sekcie štátnej starostlivosti o šport, 

• vypracovanie a podanie projektu : "Rekonštrukcia chodníka okolo Vápenického potoka , vybudovanie turistického prístrešku   
s informačnými tabuľami" , ktorého financovanie v prípade schválenia projektu  bude z predvstupových fondov EU, 

• informáciu o poriadaní akcií "Mikuláš" a "Posedenie s dôchodcami". 
 

UPOZORNENIE 
   Upozorňujeme občanov, že do zberných nádob na papier môžu dávať okrem papiera aj plastové fľaše z nealkoholických 
nápojov v stlačenom tvare. Najbližší termín odvozu je 13.12.2003.  
   Pri poslednom vývoze kontajnerov na separovaný zber dňa 15.11. bolo v obci pripravených na odvoz len 10 nádob zo 170 . 
Žiadame občanov, ktorí majú nádoby na papier, aby sa zapájali do  separovaného zberu, inak  bude nutné zaviesť  opatrenia  
avizované v minulom čísle Hlásnika.  
   Odvoz  nádob na separovaný zber sa uskutočňuje 1x za mesiac, termíny vývozov  na rok  2004 budú 
zverejnené v Hlásniku a vo vývesných tabuliach obecného úradu. 

• Predstavte sa. 
- Mám 46 rokov, dve veľké dcéry a manželku, 
pracujem v zahraničnej farmaceutickej firme 
v Bratislave. Na Banke bývam 13 rokov. Celý svoj 
život sa aktívne zaujímam o dianie okolo seba. 
Poslancom sa cítim byť za celú Banku, lebo 
jednotlivé problémy, ktoré sa za celé predchádzajúce 
roky nahromadili, sa nedajú riešiť izolovane, jeden 
na úkor druhého. 
• Aké je vaše doterajšie pôsobenie vo funkcii 

poslanca? 
- Vzhľadom na to, že väčšina poslancov v obecnom 
zastupiteľstve i starosta sú v súčasnom volebnom 
období noví, bolo veľmi potrebné presne zmapovať, 
čo a ako sa doteraz v obci spravilo. Preto bola 
zriadená kontrolná komisia, ktorej som bol členom a 
ktorá dostala túto úlohu na starosť. 
• Aké sú vaše plány a predsavzatia do budúcnosti? 

- Pri žalostne malom rozpočte obce sa nedajú robiť 
žiadne zázraky. My by sme však radi končili naše 

štvorročné obdobie tak, aby 
občania Banky pocítili zmenu 
k lepšiemu, aby sa nemusela 
r i e š i ť  v o d o v o d n á  s i e ť , 
kanalizácia, cesty, čo malo byť 
už dávno samozrejmosťou. 
Radšej by sme stavali byty, 
umožnili rozvoj individuálnej 
bytovej výstavby, vytvorili 
námestie, nový obecný úrad, dom 

dôchodcov a ďalšiu občiansku vybavenosť. Aby sme 
toto všetko mohli realizovať, som rád, že sme sa 
aktívne zapojili do vypracovania Strategického 
rozvoja Piešťan, Banky a Moravian. Môžeme hrdo 
povedať, že Banka je v tomto projekte najďalej. Dnes 
máme už jasnejšiu predstavu o tom, ako chceme 
jednotlivé lokality využiť a majetok obce zveľadiť. 
Obec má veľkú históriu a výnimočnú polohu (krásne 
hory, rieka, jazero, kúpele), a aj keď na Slovensku 
máme veľa krásnych miest, musíme sa snažiť, aby 
Banka patrila k tým miestam, kde ľudia radi žijú, 
a ak tú možnosť nemajú, tak ju aspoň radi 
navštevujú.  
Verím, že ak pán starosta vydrží vo svojej aktivite 
a my poslanci, ale predovšetkým všetci obyvatelia 
Banky mu v tom budeme pomáhať, tieto naše túžby 
sa stanú skutočnosťou. 
 

Pozn. redakcie: Tento príspevok  poslanec vypracováva 
písomne na žiadosť redakcie a my ho  uverejňujeme v 
pôvodnom znení. 

TRI OTÁZKY pre poslanca 

MUDr. Mariána KALIŠA 

Poďakovanie 
 

Materská škola sa chce týmto 
p o ď a k o v a ť 
MUDr.  Mariánovi Kališovi 
za poskytnutie finančných 
prostriedkov na nákup 
kancelárskych potrieb a 
hračiek pre deti.  
Ďalej sa chceme poďakovať 
p. Imrichovi Margetínovi za 
namontovanie nádržiek na 
detské WC a p. Martinovi 
Belicovi  za namontovanie 
umývadla a opravu WC. 
 

Prosba 
 

Nakoľko finančná situácia je 
v školstve alarmujúca, chceli 
by sme touto cestou osloviť 
podnikateľov z obce o 
finančnú pomoc pri zakúpení 
detských stoličiek a stolov, 
nakoľko sú v kritickom stave. 
Tel. kontakt 7745315. 
Ďakujeme.  

Pani učiteľky a deti 
z  materskej školy 

• Žiak  môže  pr ísť 
k informácii rôznymi 
s p ô s o b m i . 
Najzaujímavejšie sú tie, ktoré získa vlastným 
pričinením. O náučnej literatúre sa dozvedeli 
veľa zaujímavého naši žiaci 5. a 6. ročníka  dňa 
21.10. na besede s autormi náučnej literatúry 
Ladislavom Švihranom a Ondrejom Possom. 
Zvláštnosťou bolo, že obaja autori sa osobne 
stretli až na besede s našimi žiakmi. V súťaži 
o najzaujímavejšiu otázku „zabodovala“ 
Veronika Geschwandtnerová a získala časopis 
Fifík. 

• Pred Sviatkom všetkých svätých mali žiaci 4. a 5. 
ročníka pozvanú pani M. Branderskú, ktorá im  
v rámci výtvarnej výchovy a pracovného 
vyučovania ukázala viazanie a aranžovanie kytíc. 

• 4.11. sa žiaci I. stupňa zúčastnili výchovného 
koncertu Zábava na slovenskej dedine a  5.11. sa 
žiaci II. stupňa zúčastnili výchovného koncertu 
Tváre hudby. Vstupné za všetkých žiakov 
zaplatilo rodičovské združenie. 

• 7.11. boli žiaci 4. a 5. ročníka na besede v MsK 
Piešťany s tematikou dopravnej výchovy. 

• Okrem počítačového a internetového krúžku si 
počítačovú učebňu vyskúšali aj ostatní naši žiaci 
v rámci vyučovania i v mimovyučovacom čase, 
učitelia i rodičia. 

• V akcii Zachráň aspoň jeden strom naši žiaci za  
 

 

výdatnej pomoci svojich 
rodičov i  známych 
nazbierali 13,6 t papiera. 

      Najúspešnejšie triedy: I. st.   2 292 kg – 4.tr. 
( TU Mgr. A. Baďurová), II. st.  2 494 kg – 5.tr. 
( TU E. Kurdelová). 

      Najúspešnejší jednotlivci:  1.miesto: P. Klampár, 
1.tr. – 552kg,  2.miesto: D. Strečanská, 3.tr. – 534 
kg,  3.miesto: J. Vlnka, 1.tr. a L. Vittek, 8.tr. – 
412 kg.     

    Kdesi sme čítali, že z 1  stromu sa vyrobí  60  kg 
papiera. Zachránili sme teda  210 stromov, čo je 
celkom slušný lesík. Poďakovanie patrí školníčke 
p. Šnajdarovej, ktorej prešlo cez ruky vyše 13 ton 
papiera.  

    Všetkých našich priaznivcov upozorňujeme, že 
zber    papiera sa koná každoročne v októbri! 

• Výmena okien pokračuje zrýchleným tempom. 
K 7.11. bolo hotové celé 1. poschodie. Okrem 
príjemnejšieho prostredia sa budeme tešiť aj 
z nižších nákladov na vykurovanie. 

• Chuť ponaháňať sa za loptou vo futbalovej súťaži 
dostalo i naše družstvo starších dievčat. Lós im 
určil za súperky družstvá V. ZŠ a VII.ZŠ 
Piešťany a Veľké Kostoľany. Zúčastnili sa, pekne 
bojovali, nezvíťazili na body, ale športovým 
správaním. 

• Žiaci 2. ročníka sa zúčastnili v MsKS Piešťany 
dramatizácie knihy N.Nosova Nevedko. 

ZO ŠKOLSKÝCH LAVÍC 

9. časť – Banka v 1. polovici 17. storočia 
   Obyvatelia Banky nemali pokojný život ani 
v tomto období. Jednak naďalej im hrozilo 
nebezpečenstvo ďalšieho vpádu tureckého 
vojska a tiež ich sužovali protihabsburské 
povstania uhorskej šľachty. 
   Prvé protihabsburské povstanie pod 
vedením sedmohradského kniežaťa Štefana 
Bočkaja bolo v rokoch 1604 až 1606, t.j. iba 
niekoľko rokov po ničivom vpáde Turkov 
na západné Slovensko. Povstaleckí 
vojaci, tzv. hajdúsi, obsadili veľkú časť 
S l ove nska .  Me dz i  c i s á r skymi 
a povstaleckými vojskami prebiehali 
boje. K Bočkajovmu povstaniu sa 
chtiac – nechtiac pridal aj tunajší 
zemepán Stanislav Turzo, ktorý tak chcel 
aspoň čiastočne zabrániť pustošeniu 
svojich majetkov. V obsadených obciach 
však páchali násilnosti na obyvateľoch 
a rabovali rovnako povstaleckí i cisárski 
vojaci. Výsledkom ich vyčíňania bolo, že 
v roku 1608 vládalo v Banke zaplatiť dane iba 
zopár poddanských usadlostí. 
   Ďalšie protihabsburské povstania v Uhorsku 
boli v období 30 – ročnej vojny v Európe, ktorá 
prebiehala v rokoch 1618 až 1648. Druhé 
protihabsburské povstanie pod vedením 
sedmohradského kniežaťa Gabriela Betlena 
bolo v rokoch 1619 až 1626. Povstaleckí 
hajdúsi sa opäť objavili na panstvách zemepána 
Stanislava Turzu. Ten sa najprv pridal na stranu 
povstalcov, neskôr však prešiel späť na stranu 
cisára Ferdinanda II. Habsburského, aby si 
udržal svoje majetky. 
   Gróf Stanislav Turzo sa často zdržiaval 
v tunajších kúpeľoch, t.j. v oblasti Piešťan 
a Banky. V roku 1619 tieto obce vyrabovali 
hajdúsi. Vlámali sa aj do panského domu 
Stanislava Turzu v kúpeľnej osade Teplice (v 
miestach dnešnej Winterovej ulice 

v Piešťanoch). 
   Gróf Stanislav Turzo zomrel v roku 1625 
v Piešťanoch. O jeho panstvá sa potom starala 
jeho žena Anna Rozina Turzová, rod. 
Listiusová, ktorá sa vyznačovala sadistickou 
povahou. Na rozdiel od čachtickej Alžbety 
Báthoryovej, ktorá mučila iba ženy, si táto 
zemepánka vyberala obete aj z radov mužov. 
   V rokoch 1643 až 1645 bolo tretie 

protihabsburské povstanie pod vedením 
sedmohradského kniežaťa Juraja I. Rákócziho.  
   Počas týchto povstaní museli znášať vojnové 
útrapy aj obyvatelia Banky, pretože 
povstalecké a cisárske vojská rabovali 
a zásobovali sa na ich úkor. Vojnami zúbožení 
ľudia hladovali, objavovali sa i morové 
epidémie. Ťažké životné podmienky viedli 
k tomu, že sa v tomto regióne rozmohlo 
zbojníctvo. Do lesov utekali nielen zbedačení 
poddaní, ale aj dezertéri z povstaleckých alebo 
cisárskych vojsk. 
   V tomto období obyvatelia Banky, Moravian 
n./V., Ratnoviec, Piešťan a ďalších obcí boli 
evanjelici. V tomto regióne pôsobil v rokoch 
1622 až 1650 evanjelický farár Rafael 
Parlaginus, ktorý mal blízky vzťah k Banke. 
V múre pri kostole je zabudovaná doska 
s latinským textom, ktorý v slovenskom 
preklade znie: „Toto dielo bolo dokončené 

v roku 1637 za účinkujúceho ctihodného pána 
Rafaela Parlagia, kňaza..., atď“. Z toho 
vyplýva, že v tom období bol kostol opravený, 
údajne znovu zaklenutý klenbou a bol 
i s priľahlým cintorínom opevnený kamenným 
múrom.  
   Od roku 1629 bol tunajším zemepánom gróf 
Adam Turzo. Kým jeho otec Stanislav Turzo 
bol evanjelikom, Adam Turzo konvertoval ku 

katolíkom. Evanjelikom boli postupne 
odoberané kostoly a vrátené katolíkom, 
čo sa udialo i v Banke. 
   V roku 1635 zemepán Adam Turzo 
zomrel a o rok neskôr aj jeho brat 
Michal Turzo, ktorý doplatil na 
nemierne pitie. Tým sa skončilo 111 – 
ročné panstvo Turzovcov v tomto 
regióne. Novým zemepánom Banky, 
Piešťan, Drahoviec a tunajších kúpeľov 
sa stal gróf Imrich Berčéni. 
   V tomto období pôsobil v neďalekých 

Drahovciach český protestantský kňaz Adam 
Trajan z Benešova. Po bitke na Bielej Hore 
pri Prahe v roku 1620 musel opustiť Čechy 
a ako vyhnanec prišiel do Uhorska, ktoré v tom 
čase bolo prevažne evanjelické a kalvínske. 
Časť života prežil v Drahovciach, kde napísal 
oslavnú báseň o tunajších termálnych 
prameňoch pod názvom „Saluberrimae 
Pistinienses Thermae ad fluvium Vagum“ („
Uzdravujúce piešťanské kúpele ležiace pri 
rieke Váh“), ktorá bola vydaná v roku 1642. 
Adam Trajan okrem chvály na liečivé pramene 
a opisu kúpeľov si všímal aj prírodné danosti – 
rieku, polia, lesy, lúky, vrchy, zvieratá a tiež 
opísal i život tunajších obyvateľov. Zmienil sa 
aj o prostredí Banky. Opísal Bančiansky vŕšok, 
na ktorom rástol listnatý hájik, spomenul lom 
na kvalitný kameň, tiež ťažbu hlinky neďaleko 
kameňolomu (červenej, žltej a bielej farby). 
 

             Ing. Alexander Murín   

 

DEJINY BANKY  

OD NAJSTARŠÍCH ČIAS  

PO SÚČASNOSŤ 

ZÁHRADKÁR  
V DECEMBRI 
Kým nemrzne, dokončíme 
rýľovanie a zásobné hnojenie 
záhradky. 
Za suchého počasia zavlažíme 
v ž d y z e l e n é  d r e v i n y  a 
ihličnany. 
Zo záhrady odstránime choré 
a staré stromy. 
Ošetríme, nakonzervujeme a 
uložíme náradie a ostatné 
pomôcky. 
Vypustíme vodu z hadíc a 
zavlažovacieho systému. 
Kontrolujeme uskladnené 
ovocie. 
Vykopeme jamy na jarné 
sadenie stromčekov a kríčkov. 

POĎAKOVANIE 
Starosta obce ďakuje pánovi Jozefovi 
NÝČOVI, ktorý sponzorsky daroval 
kancelársky papier redakčnej rade 
nášho Hlásnika. 
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